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Jednota českých matematiků a fyziků 
ČESKÁ FYZIKÁLNÍ SPOLEČNOST 
Odborná skupina Organizace výzkumu  
http://cms.jcmf.cz/osov/ 

 

Záznam z XXIV. Akademického fóra 
 

Věcný záměr zákona o vysokých školách 
 
 

Veřejný, volně přístupný seminář se konal 6. října. 2011, 14:00–17:00, v posluchárně 
v sídle Jednoty českých matematiků a fyziků, Praha 1, Žitná 25. 
 
Účastníci 

 1. Ing. Josef Bacílek, CSc., Odborná komise pro vědu, výzkum a inovace ČSSD; 
 2. Heda Čepelová, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol; 
 3. Mgr. Lenka Czudková, Ph.D., Ústav teoretické fyziky a astrofyziky PřF MU ; 
 4. Prof. RNDr. Martin Černohorský, CSc., Ústav teoretické fyziky a astrofyziky PřF MU, 

předseda OS OV ČFS JČMF; rektor Slezské univerzity 1992–1998; 
 5. Doc. RNDr. Jiří Dolejší, CSc., Ústav částicové a jaderné fyziky MFF UK, místopředseda 

Jednoty českých matematiků a fyziků; 
 6. Doc RNDr. Jiří Fiala, Ph.D., Katedra aplikované matematiky MFF UK; tajemník JČMF; 
 7. Mgr. Miroslav Jašurek, předseda Studentské komory Rady vysokých škol; 
 8. Ing. Bc. Štěpánka Klímková, Technická univerzita v Liberci; 
 9. Prof. RNDr. Olga Krupková, DrSc., vedoucí Katedry matematiky PřF Ostravské 

univerzity; 
10.  Prof.Ing. Zdeněk Kovář, CSc., Fakulta strojní Technické univerzity v Liberci; rektor Technické 

univerzity v Liberci 1990–1997; 
11.  Prof. RNDr. Michal Kotoul, DrSc., prorektor pro rozvoj vědecké a výzkumné činnosti, 

VUT Brno; 
12.  Ing. Adam Krčál, Vysoká škola ekonomická v Praze, tajemník Studentské kurie Akademického 

senátu Fakulty mezinárodních vztahů; 
13.  RNDr. Jaroslav Kupčík, Ústav chemických procesů AV ČR; 
14.  Doc. Ing.. Miroslav Malý, CSc., děkan Fakulty strojní Technické univerzity v Liberci; 
15.  Prof. RNDr. Jana Musilová, CSc.,  Ústav teoretické fyziky a astrofyziky PřF MU, vedoucí 

oddělení vzdělávání, místopředsedkyně OS OV ČFS JČMF; 
16.  Prof. Ing. Radimír Novotný, DrSc., Vysoká škola technická a ekonomická v Českých 

Budějovicích; 
17.  Ing. Petr Pavlík, Ph.D., ředitel Institutu magisterských studií Fakulty humanitních věd UK; 
18.  Prof. RNDr. Libor Pátý, CSc., dříve Matematicko-fyzikální fakulta Univerzity Karlovy; 

první náměstek ministra školství, mládeže a tělovýchovy 1990–1993; 
19.  RNDr. Jiří Rákosník, CSc., zástupce ředitele Matematického ústavu AV ČR, 

místopředseda České matematické společnosti, místopředseda OS OV ČFS JČMF; 
20.  Ing. Stanislav Rojík, Slezská univerzita v Opavě, Obchodně podnikatelská fakulta 

v Karviné, předseda Studentské komory AS SU; 
21.  RNDr. Vladimír Roskovec, CSc., zástupce ředitelky Centra pro studium vysokého 

školství, Praha; člen OS OV ČFS JČMF; první náměstek ministra školství, mládeže a 
tělovýchovy 1998–1999; 

22.  Ing. Radim Řihák, Slezská univerzita v Opavě, OPF v Karviné; člen Studentské komory 
AS SU; 

23.  Prof. Ing. Čestmír Šimáně, DrSc., Ústav jaderné fyziky AV ČR,  
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24.  Prof. PhDr. Viktor Viktora, CSc., vedoucí Katedry českého jazyka a literatury, Pedagogická fakulta 
Západočeské univerzity v Plzni; 

25.  Ing. Štefan Zajac, Fakulta jaderná a fyzikálně inženýrská ČVUT; 
26.  Mgr. Samuel Zajíček, Filozofická fakulta UK, místopředseda AS FF UK; 
27.  Prof. RNDr. Jiří Zlatuška, CSc., Fakulta informatiky Masarykovy univerzity, 

místopředseda Rady vysokých škol, člen OS OV ČFS JČMF 
 
Pozvánka a program AF-XXIV byla spolu s průvodním dopisem (rozesláno 28.9.2011) dopro-
vozena těmito zaslanými texty:. 

J. Bacílek: Proč jsem proti školnému. 
L. Pátý: Ke vztahu vysoké školy – průmysl. 
Š. Klímková: Verze záměru zákona (9.9.2011) očima doktorandky. 
A. Gajdůšková a zpracovatelský tým: Zelená kniha. 

Účastníci semináře dostali připojený příspěvek (příloha Z–1) Jiřího Zlatušky „Fischer vs. Gross 
(Jahn) a Nečas  –  Rada pro výzkum, vývoj a inovace mezi odborností a politikou“, a dále zde 
nepřipojované „Vystoupení:premiéra a předsedy Rady pro výzkum, vývoj a inovace P. Nečase 
na jejím 267. zasedání dne 30. září 2011)“. 
 
Po zahájení ve 14:15 a uvítání podal M. Černohorský informace k ohlášeným programovým 
bodům, k seminární korespondenci a k aktualitám. 

1.1. Osmiletá gymnázia. 
V Jihomoravském kraji se zasáhne do sítě gymnázií až na základě uplatnění kvalitativních 
kritérií, která mají být vypracována do března 2012. 

1.2. Slyšení v Senátu PČR k problematice vysokých škol. 
 Veřejné slyšení Výboru pro vzdělávání, vědu, kulturu, lidská práva a petice „Reforma vy-

sokého školství  –  novela zákona o vysokých školách“ se koná 11.10.2011, 10:00–14:00. 
Vystoupí senátor Marcel Chládek (místopředseda VVVKLP), profesoři Ivan Wilhelm 
(MŠMT), Václav Hampl (rektor UK, předseda ČKR) , Jiří Zlatuška (MU, místopředseda 
RVŠ). 

1.3. Hlavní vědecký poradce premiéra. Změna v řízení vědy v ČR. 
 Účast profesora Petra Fialy na některém z dalších fór se rýsuje příznivě. V souladu s jeho 

návrhem bude s předstihem naplánována.  
1.4. V korespondenci s členem RVVI prof. Tomášem Opatrným se v reakci na jeho výzvu přijít 

s konkrétním řešením stran „Metodiky“ poukazuje na možnost využít materiály Akademic-
kého fóra. Příkladem může být dosud ladem ležící elaborát profesorky Jany Musilové 
„Zásady, postup a harmonogram pro tvorbu koncepce hodnocení výzkumu a vývoje. Návrh 
– 11.8.2009“. Tento návrh je uveden v materiálech AF-VII (22.10.2009) a připomenut 
v materiálech AF-XV (15.9.2010). Jeho efektivní realizace nevyžaduje při plnění normál-
ních povinností příslušných institucí ani setinu nákladů ve srovnání s projekty organizo-
vanými s přídělem desítek milionů. 

1.5. Konference  „Věcný záměr zákona o vysokých školách a Věcný záměr zákona o finanční 
pomoci studentům“ se koná v Malostranském paláci (MFFUK) 7.10.2011, 10:00–16:00. 

Josef Bacílek a Libor Pátý komentovali své předem zaslané příspěvky (viz přílohy k pozvánce). 
V dalších diskusních vyjádřeních zůstali jejich autoři u vyslovených projevů, písemně je pro 
dokumentaci nepředali.  

 

 

2. Logistika legislativy. 
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Diskuse ukázala na řadě příkladů, jak poslední verze (9.9.2011) věcného záměru zákona o vy-
sokých školách je ne dost konkrétní, resp. na některých místech nejednoznačná. Efektivnější by 
bylo pracovat s formulacemi typu paragrafového znění. 

3. Ivan Wilhelm: Stav věcného záměru. 

Výklad byl zaměřen na terminář vedoucí k předložení věcného záměru zákona o vysokých 
školách a Věcného záměru zákona o finanční pomoci studentům vládě už za tři týdny, tj. do 
konce října. Tomu má přispět i bezprostředně nadcházející konference o obou záměrech (viz 
informace 1,5). Diskuse potvrdila oprávněnost názoru, že nejednoznačnost jednotlivostí záměru 
povede k problémům při jednáních o paragrafovém znění nejen v parlamentu, ale ještě předtím 
ve vnějším připomínkovém řízení. 

4. Zaměření a termín XXV. Akademického fóra se zatím neurčuje, bude se reagovat na vývoj 
situace. 

XXIV. Akademické fórum skončilo v 17:55. 

 

30.10.2011 

Za Odbornou skupinu Organizace výzkumu ČFS JČMF  
Prof. RNDr. Martin Černohorský, CSc., předseda 
cernohorsky@physics.muni.cz  


